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سرویس سیاسی - کروبی گفت ضمن تشکر 
از آقای محســنی اژه ای و آقای پزشکیان که دنبال 
رفع حصر من بودند، ولی لازم اســت خدمت این 
دوســتان بگویم که ما هر دو همزمان حصر شدیم 
و اگر قرار شــود روزی رفع حصر شــود ما هر دو 
باید رفع حصر شــویم. لذا امیدوارم انشالله این کار 
به زودی انجام شــود ولی با همدیگر باشد. من رفع 

حصر تنهایی را نمی خواهم.
مهدی کروبی ضمن تشــکر از تلاش رئیس 
جمهور و رئیس قوه قضاییه برای رفع حصر، گفته 
اســت که امیدوارم رفع حصر به زودی انجام شود 
اما به شــرطی که با رفع حصر میرحسین موسوی 
همزمان باشد.  حسین کروبی درباره  اظهارات اخیر 
غلامحسین کرباســچی مبنی بر این که خبرهای 

خوبی درباره ی رفع حصر در جریان است، گفت: 
بایــد بگویم که در هفته ی گذشــته یک پیغامی از 
طرف آقای پزشکیان رئیس جمهور و آقای اژه ای 
رئیس قوه قضاییه داده شد که دنبال رفع حصر آقای 
کروبی هستیم و موافقت هایی شده است. لذا پیرو 
این پیغام، ما نظر آقای کروبی را خواســتیم که یک 

چنین چیزی گفته شده است.
 بــه گفته ی او، »کروبی گفتــه که من و آقای 
موســوی ســال ۸۸ به نتیجه ی انتخابات معترض 
بودیم و اعتراض ما هم باعث شــد که من و آقای 
موســوی را به خاطر آقای احمدی نژاد، نزدیک به 
۱۵ ســال در حصر قرار دادند. در این مدت هم نه 
محاکمه ای انجام شد و نه حکم قضایی صادر شد 
و بــه صورت غیرقانونی جفت ما را در حصر قرار 

دادند«.
 حســین کروبی ادامه داد: آقای کروبی گفت 
ضمن تشکر از آقای محسنی اژه ای و آقای پزشکیان 
که دنبــال رفع حصر من بودند، ولی لازم اســت 
خدمت این دوســتان بگویم که ما هر دو همزمان 
حصر شدیم و اگر قرار شود روزی رفع حصر شود 
ما هر دو باید رفع حصر شویم. لذا امیدوارم انشالله 
این کار به زودی انجام شــود ولی با همدیگر باشد. 

من رفع حصر تنهایی را نمی خواهم.
 او در پایان گفت: پیغام آقای کروبی را من به 
همراه مادرم حضورا خدمــت آقای اژه ای و برای 
آقای پزشکیان هم از طریق دوستانشان پیام حاج آقا 
را ابلاغ کردیم و امیداریم که این حصر هرچه زودتر 

اما هر دو با هم رفع شود.

سرویس سیاسی - دبیــر ستاد انتخابات کشور 
از برگزاری انتخابات میان دوره ای مجلس شــورای 

اسلامی در تیرماه سال آینده خبر داد.
محســن اســلامی اظهار کرد: در حال حاضر 
۴ کرســی مجلس شورای اســلامی در تبریزبه دلیل 
انتخاب مسعود پزشــکیان به عنوان رئیس جمهور، 
بســتان آباد بهه دلیل انتصاب نوری قزلجه در سمت 

وزیر کشاورزی، بندرانزلی به دلیل انتصاب احمد دنیا 
مالی به عنوان وزیر ورزش و اشنویه  به دلیل انتصاب 
عبدالکریم حسین زاده در سمت معاون رئیس جمهور 
در امور توسعه روستایی و مناطق محروم کشور خالی 
است و تکلیف آن ها در روز ۶ تیر  ۱۴۰۴ یعنی همزمان 
با انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا مشخص 

می شود.

وی افزود: البته دو کرسی مجلس خبرگان رهبری 
در خراسان جنوبی و آذربایجان شرقی به دلیل شهادت 
آیت االله رییسی و آیت الله آل هاشم خالی است که باید 
اجلاســیه مجلس خبرگان برگزار شده و به وزارت 
کشــور اعلام کند که  انتخابات میان دوره ای برگزار 
شــود. در این صورت در همان روز ۶ تیر در این دو 
حوزه هم انتخابات میان دوره ای برگزار خواهد شد.

مهدی کروبی:

هر دو رفع حصر شویم، رفع حصر تنهایی را نمی خواهم…

برگزاری انتخابات میان دوره ای مجلس دوازدهم در تیر ۱۴۰۴

سیاسی

 سخنگوی حزب اعتدال و توسعه گفت: چیزی که آقای پزشکیان در زمان تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری در برخی استان ها اعلام کردند این بود 
که استان ها باید برخوردار شوند و استان های محروم در نقشه سیاسی ایران نداشته باشیم. مردم ما بیش از اینکه به تغییر تن داده باشند، از تبعیض بیزار بودند و 

می خواهند رفع این تبعیض را امروز در استان ها هم ببینند.

هروی سخنگوی حزب اعتدال و توسعه:

مردم بیش از اینکه به تغییر تن داده باشند، 
از تبعیض بیزار بودند

سرویس سیاســی - جواد هروی سخنگوی 
حزب اعتدال و توسعه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
با اشاره به اولویت های وزارت کشور در دوره جدید 
به خصوص موضوع ساماندهی خروج اتباع بیگانه، 
گفــت:  در رابطه با چارچوب های قانونی و کارهایی 
که وزارت کشور باید در دولت چهاردهم انجام دهد، 
تصور می کنم کارهای عدیده ای چه در مسائل داخلی 
و چه مسائل مرزی باید انجام شود. اینکه ما بخواهیم در 
یک هیاهوی رسانه ای نسبت به موضوع اتباع غیرمجاز 
ورود پیدا کنیم، بیشتر حالت حباب داشته و باید به این 

موضوع به صورت ریشه ای پرداخته شود.
وی افزود: ابتدا باید هیاهوهای آغاز به کار هیأت  
دولــت و رأی اعتماد بــه وزرا بخوابد و بعد در یک 
فضای آرام این موضوع مورد بررسی قرار گیرد. شاید 
یکی از مهم ترین مشــکلاتی که در بحث اتباع بیگانه 

در ســال های اخیر مطرح شــده، به دلیل 
سراسیمگی تصمیمات وزارت کشور در 
برنامه ریزی برای ساماندهی وضعیت اتباع 
بیگانه بوده است. این رویه در دولت آقای 
پزشکیان نباید تکرار شود. یعنی معتقدم 
حرکات سراســیمه ، اقدامات نسنجیده و 
حرکت های زودبازده در مورد اتباعی که 
سالیان سال در کشور اقامت کردند و ریشه 
دواندند، مسأله ای نیست که بخواهد به این 
زودی بــرای آن اقداماتی صورت گیرد و 
سپس افراد و خانواده هایشان را به مخاطره 

بیندازیم.
این نماینده پیشــین مجلس تصریح کرد: مسأله 
وزارت کشــور درباره اتباع بیگانه یک مســأله کاملا 
اجتماعی اســت و هر اقدامی تحولات عظیمی را در 
پی خواهد داشــت. مســأله به این سادگی نیست که 
بگوییم یک روزه می توان تصمیم گیری کرد و سپس 
یــک ماهه و یا تا پایان ســال آن را حل کرد. معتقدم 
عدم سراسیمگی در تصمیم گیری نسبت به وضعیت 
اتباع بیگانه مهم ترین مسأله ای است که وزارت کشور 
باید اعمال کند وگرنه وزارت کشــور آقای پزشکیان 
هم دچار همان اشــتباهی خواهد شد که در سال های 
گذشته نسبت به این مساله انجام شده بود. نه تنها این 
مســأله و ضعف را درمان نکردیم، بلکه این ضعف، 
قسمت های دیگر کالبد جامعه را هم درگیر خودش 
کرده اســت. هروی در ارزیابی اجرای قانون انسداد 
مرزهــا در جهت جلوگیری از ورود غیرقانونی اتباع 
بیگانه به کشور گفت: معتقدم بحث انسداد مرزها یک 
مسأله نسنجیده است که در سال های گذشته به تبعیت 
از برخی کشورهای همســایه مثل ترکیه و برخی از 
کشــورهای دور مثل آمریکا در قبال مکزیک مطرح 
شد. در حالی که راه حل خلاصی از مشکلات مرزی، 

بحث ها و اقدامات فیزیکی نیست، اقدامات دیپلماتیک 
است. اگر از دیپلماسی خارجی خودمان می توانستیم 
هوشمندانه تر استفاده کنیم، نیازی به انسداد مرزها نبود. 
وی افزود: تاریخ معاصر ما نشان می دهد که در سالیان 
بسیار دور همواره از مرزهای خودمان شجاعانه دفاع 
کردیم و توانســتیم مقاومــت مردمانی که در نواحی 
مرزی ما بودند را داشته باشیم و با یک تعامل سازنده، 
همواره با کشورهای همجوارمان ارتباط داشتیم. اینکه 
می آییــم از بحث فیزیکی و موضوع انســداد مرزها 
استفاده می کنیم، یک حرکت شتابزده است که متأسفانه 
دیپلماســی خارجی ما را تحت الشعاع قرار می دهد. 
نتایج و دســتاوردهای آن هم متأســفانه آن گونه بیان 
می شود که گویی ما می خواهیم مرز بکشیم. شخصا 
با حرکت فیزیکی در قبال مرزها و حسن همجواری 
با سرزمین های همسایه موافق نیستم، بلکه معتقدم اگر 

وزارت خارجه می توانست هوشمندانه تر عمل کند، 
نیازی به این قانون و اجرای آن نبود. یکی از مشکلات 
اساسی که در دولت های گذشته وجود داشته این است 
که برخی مســئولان با تاریخ معاصر ما بیگانه هستند. 
اگر مسئولان هوشمند ما در وزارت کشور یا وزارت 
خارجه با تاریخ معاصرمان اندکی بیشتر آشنایی داشته 
باشند، به جای اقدامات فیزیکی، اقدامات دیپلماسی و 

روابط خارجی درستی انجام می دهند.
هروی در پاســخ به این ســوال که در سال های 
گذشته در استان های مرزی به ویژه در استان سیستان 
و بلوچستان شــاهد عملیات تروریستی و شهادت 
نیروهای نظامی بودیم. وزارت کشور در این موضوع 
به چه صورت می تواند عمل کند تا شاهد آسیب های 
کمتری در مرزها باشــیم، گفت: چیزی که در پیشینه 
سیاسی و مرزی ایران در طول تاریخ ما بوده این است 
که ما هیچ گاه نسبت به همسایگان خود این گونه رفتار 
نکردیم و همیشــه حسن همجواری با مرزنشینان، با 
اقوام و طوایفی که در این سو و آن سوی مرز بودند را 
انجام دادیم. به همین خاطر معتقدم  حسن همجواری 
و ملاطفت با اقوام مرزنشین آن سوی مرزهای ایران به 
نحــوه تعاملی که در روابط خارجی  از جانب وزارت 

خارجه یا وزارت کشور انجام می شود برمی گردد.
وی افــزود: ما خیلی راحت می توانیم با اقوام و 
طوایفی که در سراسر مرزهای ما حضور دارند، حسن 
همجواری را همان طور که تا امروز داشتیم ادامه دهیم 
و بیش از اینکه سیاســت دفع طوایف مرزی را داشته 
باشیم، سیاست جذب طوایف مرزی را داشته باشیم و 
آن را تقویت کنیم. این طبیعتا به یک برنامه ریزی کلان، 
آمایش درســت و صحیح برمی گردد که متأسفانه در 

سال های گذشته انجام نشده است. 
هروی در پاسخ به این سوال که اگر بپذیریم، دولت 
با حاکمیت در جهت وفاق ملی حرکت می کنند، ساز و 
کار تداوم وفاق ملی و تبدیل آن به آشتی ملی چیست 
و اگــر افزایش اعتماد اجتماعی را یکی از مولفه های 
آشتی ملی بدانیم، در راستای افزایش این اعتماد باید 
چه اقداماتی به خصوص در استان ها انجام شود گفت: 
همانطور که آقای پزشــکیان در جلسه معارفه وزیر 
کشــور اعلام کردند،  منظور ما از تغییرات یعنی آنکه 
بتوانیم رضایت مردم را داشته باشیم. پس رضایت مردم 
ملاک و محور سیاست های دولت  چهاردهم خواهد 
بود. بنابراین نباید از این بحث تعبیر دیگری کرد.وی 
افزود: در موضوع انتخاب و بکارگیری استانداران در 
سراســر کشور، طبیعی است که این تغییرات با تغییر 
دولت ها به صورت ساده و طبیعی انجام خواهد شد. 
چیزی که وجود دارد این اســت که ما در دولت قبل 
شاهد به کارگیری استانداران نظامی در اکثر استان ها 
بودیم و یکی از تبعات این انتخاب آن بود که با نگرش 
نظامی موضوعات رتق و فتق می شد که تبعات مثبتی 
نداشت. امیدواریم استاندارانی که در حقیقت به عنوان 
رئیس جمهور کوچک معرفی می شــوند، آشنایی با 
برنامه ریزی سیاســی، مالی و فرهنگی در مناطقی که 
قرار می گیرند، داشته باشند. یعنی هر استاندار بتواند 
به عنوان یک قدرت از جانب دولت در اســتان خود 

موفق عمل کند. 
این نماینده پیشــین مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: اینکه ما به ســمت 
تغییر چرخش داریــم، باید مبتنی بر نگاه 
کارشناســی باشــد که مردم انتظار دارند. 
در ردیف اول وزرا، در ردیف دوم ســفرا، 
اســتانداران و معاونین وزرا جزو مدیران 
کلان کشــور هســتند که باید براســاس 
شعاری که آقای پزشکیان داده مبتنی بر نگاه 
کارشناسی تعیین شوند تا مردم حس کنند 
تغییری صورت گرفته است. بنابراین انتظار 
این است که اگر تغییری صورت می گیرد، افرادی که 
بینش کارشناسانه نسبت به مسائل سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی یــک منطقه دارند به کار گرفته 
شوند. هروی در پاسخ به این سوال که استانداران باید 
چه مولفه هایی داشته باشند که ضمن شنیدن گلایه ها 
و نارضایتی هــا در جهت حل و فصل آن گام بردارند، 
گفــت: چیزی که آقای پزشــکیان در زمان تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری در برخی استان ها اعلام 
کردند این بود که اســتان ها باید برخوردار شــوند و 
استان های محروم در نقشه سیاسی ایران نداشته باشیم. 
اینکه برخی از اســتان ها برخوردار می شوند و 
برخی محروم، طرح ناقصی بوده که آمایش سرزمینی 
صحیحی در مــورد آنها صورت نگرفته اســت. به 
همین خاطر امروز می بینید دو استان ایلام و خراسان 
جنوبی بالاترین سطح مشارکت در انتخابات را دارند 
در حالی که پایین ترین امکانات به آنها تعلق می گیرد، 
این یک تبعیض است. مردم ما بیش از اینکه به تغییر 
تن داده باشند، از تبعیض بیزار بودند و می خواهند رفع 
این تبعیض را امروز در استان ها هم ببینند. تبعیض امر 
نکوهیده و زشــتی اســت که امروز در حوزه هایی از 

کشورمان ترسیم شده است.

سرویس سیاسی - حضور ظریف 
به عنوان یک دیپلمات برجسته در یکی 
از بخش های مهم دولــت انتقاداتی به 
همراه داشــت. هر چند که این انتصاب 
انتقاداتــی را هم برانگیخــت و به نظر 
می رســد هجمه ها و برخی حواشی از 
جمله خروجی لیست وزرای پیشنهادی 
به دولت و از سوی دیگر استناد مخالفان 
به ماده۲ قانون نحوه انتصاب اشخاص 
در مشاغل حساس که در آن به مسوولان 
دارای فرزندی با تابعیتی دوگانه اشــاره 
می کرد، موجب شــد تا ظریف عطای ماندن در دولت را به لقایش ببخشــد و تنها 
۱روز پس از انتصابش، دولت را ترک کند. ۱۶روز پس از استعفای ظریف از پست 
معاونت راهبردی رئیس جمهوری، او دوباره به دولت بازگشت. ظریف مردادماه 
با صدور حکمی از سوی پزشکیان عضوی از دولت چهاردهم شده بود، اما برخی 
حواشی او را وادار به کناره گیری کرد. با این حال او دیروز از بازگشتش به دولت 
با رایزنی های مدبرانه رئیس جمهوری خبر داد.  محمدجواد ظریف از بازگشــت 
خود به دولت خبر داد. خبری که پیش از اعلام رسمی آن از سوی ظریف، با انتشار 
عکس هایی از او در دیدار هیات دولت با مقام معظم رهبری مطرح شــده بود. در 
نهایت او با انتشــار پســتی خبر بازگشتش به دولت را در پست پیشین خود یعنی 
معاونت راهبردی رئیس جمهوری تایید کرد و از پیگیری ها و رایزنی های مدبرانه 
رئیس جمهوری و دستور کتبی او برای انجام وظیفه در همان مسوولیتی که ۱۶روز 
پیش ترک کرده بود، خبر داد.  ظریف روز ۱۱مرداد با صدور حکمی از سوی مسعود 
پزشکیان به سمت معاون راهبردی رئیس جمهور منصوب شد. رئیس جمهوری در 
آن حکم همچنین مسوولیت مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری رابه 
او سپرد. مسوولیتی که همان زمان کارشناسان آن را به معنای ارتقای سطح عملکرد 
مرکز پژوهش های استراتژیک ریاست جمهوری توصیف کردند وآن را به معنای 
ارتباطی موثر میان این مرکز با دولت و ازسوی دیگر استفاده از نظرات کارشناسان 
تلقی کردند. آن اســتقبال روی دیگری هم داشت و آن به حضور ظریف به عنوان 
یک دیپلمات برجسته دریکی از بخش های مهم دولت برمی گشت.  هرچند که این 
انتصاب انتقاداتی را هم برانگیخت و به نظر می رسد هجمه ها و برخی حواشی از 
جمله خروجی لیست وزرای پیشنهادی به دولت و از سوی دیگر استناد مخالفان 
به ماده۲ قانون نحوه انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس که در آن به مسوولان 
دارای فرزندی با تابعیتی دوگانه اشاره می کرد، موجب شد تا ظریف عطای ماندن در 
دولت را به لقایش ببخشد و تنها ۱روز پس از انتصابش، دولت را ترک کند.  همان قدر 
که حضورش در دولت سروصدای زیادی به پا کرد و برخی منتقدان را برآشفت، 
خداحافظی اش از دولت چهاردهم نیز نزدیکانش را آزرد. تا آنجا که برخی خواستار 
بازگشت او شدند و برخی دیگر او را به خاطر دل نازکی اش مورد شماتت قرار دادند. 
با این حال او در پیامی که روز ۲۱مرداد منتشــر کرد، از مردم برای ناتوانی اش در 
پیگیری امور در دالان های سیاست داخلی پوزش خواست. او همچنین در پاسخ 
به آن ها که او را را زودرنج وصف کرده بودند، گفت: »گمان می کنم در دوازده سال 
گذشــته در برابر هجمه های بی سابقه، بیش از بسیاری از مدعیان، صبر و مقاومت 
نشــان داده باشم؛ ولی نســبت به نگرش و نگرانی مردم حساسیت فراوان دارم.«  
ظریف همچنین در پیام دیگری به اتهاماتی که مخالفانش به او مبنی بر دوتابعیتی 
بودن فرزندانش زده بودند، پاسخ داد و تاکید کرد: »با توجه به برخی فضاسازی ها 
لازم است یادآوری کنم که با وجود تولد فرزندانم حدود ۴۰سال قبل و در دوران 
تحصیل )و نه ماموریت( در آمریکا و قوانین خاک محور آمریکا برای تابعیت قهری، 
به لطف خدا بنده، همسر و فرزندانم ساکن ایران عزیز هستیم و یک متر مسکن در 
خــارج از ایــران در تملک یا حتی اجاره خود نداریم.  خودم هم تحت دو تحریم 
آمریکا )ذیل تحریم رهبری( و یک تحریم کانادا قرار دارم و خود و همسرم حتی 
امکان سفر توریستی به ایالات متحده، کانادا و برخی کشورهای دیگر را نداریم.« 
با تمام اینها بســیاری به بازگشت ظریف به کابینه خوش بین بودند و بازگشت او 
به دولت را با تدابیر رئیس جمهوری پیش بینی می کردند.  نظری خوش بینانه که با 
حضــور ظریف درمیــان اعضای هیات دولت در دیدار با مقام معظم رهبری و در 
ادامه اعلام خبر آن از ســوی خود او تحقــق پیدا کرد. به این ترتیب، ظریف روز 
گذشته در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »امروز اعضای 
دولت در شرایطی به ملاقات مقام معظم رهبری رفتند که بالاترین حضور بانوان و 
اقوام و مذاهب در هیات دولت نشانگر صداقت و شجاعت رئیس جمهور محترم 
در عمل به وعده های انتخاباتی بود که امیدوارم به همین شــکل ادامه یابد و وفاق 
ملی بر پایه توســعه انسان محور و مردم بنیاد حاصل آن باشد.  بنده و همکارانم در 
شــورای راهبری و کمیته ها افتخار داریم که نزدیک به ۷۰درصد وزرا و معاونان 
رئیس جمهور و بسیاری از معاونان وزرا و سازمان ها نتیجه پیشنهادهای کارشناسی 
این روند شفاف و مشارکت پذیر بود.  ان شاءالله با رفع کاستی ها این روش نهادینه 
شود. پس از پیگیری ها و رایزنی های مدبرانه ریاست محترم جمهوری و با دستور 
کتبی ایشــان، با توکل به خدا و امید به همراهی و راهنمایی مردم بزرگوار، انجام 
وظیفه در معاونت راهبردی رئیس جمهور را ادامه خواهم داد. از حضور دیرهنگام 

در دیدار رهبری پوزش می خواهم.«

سرویس سیاسی - نماینده مجلس گفت: هر دفعه برای خودرو یک طرحی 
می آورند و بین بد و بدتر یکی را انتخاب می کنند و همه روش های واگذاری شبیه 
لاتاری است. مصطفی پوردهقان اردکان عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی درباره فروش خودرو با حساب وکالتی گفت: بازار خودرو بازاری 
است که متاسفانه همچنان در عرضه و تقاضا دارای التهاب است، چون در عرضه 
دچار کمبود هســتیم و از آن طرف تقاضا بالاست و کیفیت هم پایین است وهیچ 
طرفی هم سود نمی کند یعنی طرف تقاضا هم به لحاظ قیمتی و هم به لحاظ کیفیتی 
ضرر می کند و طرف عرضه هم زیان می دهد، چون به لحاظ بورسی وقتی کارنامه 
بورســی شرکت های خودرویی را نگاه می کنید ضررده هستند و کسانی که سود 
می کند عده ای هستند که به دنبال سفته بازی، نوسان گیری و به دنبال دنبال التهاب در 
بازار هستند. وی ادامه داد: اگر کسی در این بازار سیاست گذار است باید نشان دهد 
که سیاســت گذاری و مدیریت اشتباه است و نمونه بارز این اشتباه مدیریتی بازار 
خودرو است، چون هر دفعه یک طرحی می آورند و بین بد و بدتر یکی را انتخاب 
می کنند و همه روش ها شــبیه لاتاری است یعنی شما پول بگذارید تا اسمتان در 
بیاید و یک رانت سیصد میلیونی یا پانصد میلیونی ببرید و منی که دو تا، پنج تا یا 
یک ماشین دارم و نیازی هم ندارم وارد این بازار می شوم تا یک سودی گیرم بیاید 
که این تقاضا یک تقاضای کاذب اســت. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
بیان کرد: نکته ای که به وزیر صنعت گفتیم این بود که حتماً باید سیاست گذاری و 
مدیریت بازار تغییر پیدا کند و به سمت رقابتی کردن برویم البته رقابتی کردن به این 
مفهوم نیست که در کشور را باز کنی تا همه بیایند، چون شما به هر حال یک بچه ای 
دارید که ۴۰ ساله است و حالا شاید خیلی به لحاظ کیفیتی سطح بالایی نداشته باشد، 
اما نمی توانی رهایش کنی، چون تولیدکننده داخلی و قطعه سازان هستند و اشتغال 
شما ارزش افزوده شماست و خیلی از موضوعات ازجمله امنیت اقتصادی مطرح 
است.حرف این است که سیاست گذاری آقای وزیر باید به وارد شدن تکنولوژی و 
ارتقای کیفیت برود تا هم تیراژ خودرو بالا برود و مردم هم راضی باشند. وی افزود: 
بخشــنامه واردات خودرو های دست دوم که در اواخر دولت سیزدهم صادر شد 
بخشنامه بسیار پر ابهامی بودو هم بازار ارز را بلاتکلیف کرد و هم نوع خودرو هایی 
کــه قــرار بود بیاید خیلی واضح نبود لذا اولین کاری که آقای وزیر باید انجام دهد 
موضوع تعیین تکلیف خودرو است . عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
با این طرز فروش خودرو حجم بسیار بالایی از نقدینگی جذب بانک ها می شود و 
بانک ها رقابت می کنند که جذب سرمایه گذاری و جذب نقدینگی را داشته باشند.

ناتــرازی در نیروی انســانی، در 
رســانه، در اینترنت، در حقوق و نحوه 
برخورد با زنان، موارد اصلی هستند که 
اگر در مســیر حل قرار بگیرند اعتماد 
مردم را بسیار بالا خواهند برد. در مرحله 
بعد می توان به ناترازی های اقتصادی و 
مهم تــر از همه انرژی و آب و بودجه و 
ارز پرداخت. البته آن ها زمانبر و پرهزینه 
هستند، ولی چاره ای نیست و باید حل 
شوند، چون بسیار خطرناک هستند. البته 

سود آن برای جامعه خیلی زیادتر است، اگر حل نشوند جامعه و اقتصاد را زمینگیر 
و مضمحل می کنند.«

اگر بخواهیم یکی از ویژگی مهم دنیای مدرن را توضیح دهیم، مواجهه دایمی 
و پایان ناپذیر آن با ناترازی های گوناگون اســت. ناترازی ها در همه ابعاد زیســت 
محیطی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و... به وجود می آیند و در صورت تشدید 
جامعه را دچار مشکل می کنند. این ویژگی ذاتی جامعه مدرن است، زیرا تغییر و 
تحول به طور طبیعی ایجادکننده ناترازی است. فقط اجسام جامد هستند که در کوتاه 

و حتی میان مدت دچار تحول نمی شوند.
 موجودات زنده نیز براســاس ســازوکاری که از طریق تکامل و بقای اصلح 
شکل گرفته است، به صورت متوازن رشد می کنند و هر گونه ناترازی در وجود آنها، 
نوعی معلولیت است و در نهایت موجب مرگ زودرس و ناتوانی شده و از صحنه 
حیات خارج می شوند. ولی جوامع انسانی، برای عبور از ناترازی ها و جلوگیری از 
مرگ جامعه، هیچ راهی جز توسل به مدیریت عقلانی ندارند. بدون تردید اغلب 
بحران های اجتماعی که در تاریخ می بینیم محصول تشدید ناترازی است که نتیجه 

آن بحران و تقابل برای رسیدن به یک تراز جدید است.
 برای نمونه یکی از مهم ترین ناترازی هایی که بشر با آن دست به گریبان شد، 
بحران سرمایه داری بود. بحرانی که مارکس راه حل قطعی آن را در چارچوب عبور 
از ســرمایه داری به سوسیالیسم و کمونیسم تحلیل کرد، ولی نظام سرمایه داری با 
شیوه های خود آن را خنثی کرد. آنچه مارکس توجه نکرد، این بود که پویایی منجر 
به ناترازی در جامعه مدرن را نمی توان در قالب جامعه سوسیالیستی و کمونیستی 
برابر طلب از میان برد و حذف ناترازی این نوع جوامع از طریق سرکوب، موجب 

رکود و فساد و تباهی می شود.
 این گونــه حذف ناترازی را باید از ذهنیــت دور کرد، بلکه ترمیم و تعدیل 
ناترازی های شدید و غیرکارکردی که موجب اختلال در روند امور می شوند را باید 
سرلوحه عمل سیاسی و مدیریت جامعه قرار داد. به عبارت دیگر هر گاه ناترازی 
به مرحله خطرناک و ناکارکردی و بی ثبات کننده می رسد، زنگ های خطر به صدا 
در خواهند آمد و شــاخک های سیاســی حساس شده و اقداماتی را برای رفع این 
ناترازی ها در نظر می گیرند. مورد اخیر نیز ناترازی اروپا در دسترسی به گاز روسیه 
بود که فوری دست به کار شدند و طی دو سال این ناترازی را به نحو بی سابقه ای 

کاهش دادند.
 با این مقدمه باید گفت که ناترازی و تشدید آن ویژگی جامعه مدرن است. 
ولی همزمان توانایی مردم و ساختار های سیاسی این جوامع برای تعدیل، تخفیف و 
حذف ناترازی های خطرناک و ناکارکردی و بی ثبات کننده نیز ویژگی دیگر جوامع 
مدرن است. متاسفانه ما به عنوان یک جامه نیمه مدرن، دچار وضعیت ناترازی ها و 
تشدید آن شده ایم، بدون اینکه قادر به حل ناترازی های زیان بار و خطرناک باشیم. 
مهم تر اینکه به قول دکتر مسعود نیلی )در آخرین سخنرانی خود درباره ناترازی های 
اقتصادی( گویی عده ای نشسته اند و آگاهانه در حال تشدید این ناترازی ها هستند. 
اگر هم در مواردی و تاکنون آن را تعدیل کرده ایم به مدد منابع طبیعی و رانت نفت 
بوده است؛ بنابراین ناترازی تمامی وجوه و حوزه های جامعه ما را در بر گرفته و به 

مرحله خطرناکی رسیده است.
 در انرژی، در آب، در محیط زیست، در بودجه، در اشتغال و بیکاری، در ارز، 
در درآمد و هزینه، در نظام بانکی، در صندوق های بازنشســتگی، در نابرابری های 
اقتصادی، در توسعه منطقه ای، در رابطه دولت و ملت در ناترازی ها و شکاف های 
اجتماعی و سیاســی از جمله شکاف و ناترازی شــدید جنسیتی، رسانه ای و...، 
ولی مهم تر از وجود ناترازی این اســت که این ناترازی ها در اغلب موارد در حال 
تشدید شدن است، و با رویکرد و مواجهه نادرست، ناترازی های محیط زیستی و 
شکاف های اجتماعی را که یک مساله فنی- اجتماعی است و باید در همان زمینه 

حل شود به یک مساله سیاسی و امنیتی تبدیل می کنند.
مســاله مهم تر از اصل وجود ناترازی ها این است که اغلب آنها، راه حل های 
جزیی و موردی هم ندارند، حل بسیاری از این ناترازی ها به تنهایی ممکن نیست و 
عوارض هر گونه راه حلی به موارد دیگر سرریز می شود. ضمن اینکه حل این مسائل 
و ناترازی ها فقط مربوط به یک قوه و دولت نیست، باید همه نهاد های حاکمیتی و 
مردم درگیر حل آن ها شوند. همچنین اغلب این ناترازی ها به وضعیت بحرانی و 

فراتر از آن رسیده، نمونه آن آب و برق و انرژی است.
 یکی از ریشه های مهم این ناترازی ها شکاف های درون ساختاری بود و به 
قول معروف اجزای حکومت در کاسه یکدیگر می گذاشتند. نمونه آن در مناظرات 
تلویزیونی گفته شــد که چگونه تندرو ها بــا FATF مخالفت می کردند، فقط به 
این علت که الحاق به آن از ســوی دولت روحانی پیگیری می شــد و اگر از سوی 
خودشــان بود، آن را تایید و اجرا می کردند. همچنین شــکاف میان دولت - ملت 
نیز این ناترازی ها را افزایش داده است، زیرا دولت ها همیشه می ترسند که اقدامی 
هزینه زا انجام بدهند، چون اعتماد مردم را ندارند، از خشم آنان می ترسند به ویژه 

که حوادث سال ۸۸ را فراموش نکرده اند.
 حتی دولت رییسی هم که کاملا یکدست شده بود به علت وجود این شکاف 
جرات نکرد که هیچ اقدام مفیدی در رفع ناترازی ها کند. یک کار ناقص را هم که 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بود، انجام داد که، چون علمی و جامع نبود، شکست خورد 
و اکنون وزیر اقتصاد آن دولت هم اذعان کرده که ما مخالف بودیم. در حالی که با 
اطلاع از قطعی بودن اجرای این سیاست وزیر شده بود! هیچ سیاست موثر و مفید و 
کارسازی برای رفع ناترازی های موجود بدون رفع شکاف درون قدرت از یک سو 
و رفع شکاف میان مردم و قدرت از سوی دیگر وجود ندارد. لازمه رفع ناترازی های 

اقتصادی رفع ناترازی های سیاسی و اجتماعی و رسانه ای است.
 اکنون و با انتخابات اخیر و تایید کابینه و با رویکرد سیاست وفاق، امید می رود 
که هر دو شکاف کاهش یافته و راه برای کاهش ناترازی ها و در مرحله اول ناترازی 

میان حکومت و مردم فراهم شود.
 وظیفه اصلی دولت با حمایت و همراهی کامل مجلس در این است که عزم 
خود را برای حل منطقی و علمی این ناترازی ها جزم کنند. باید اعتماد مردم را به 
حکومت جلب کرد که در این صورت از سیاست های رفع ناترازی های ویرانگر 
حمایت خواهند کرد. حل ناترازی ها باید از مواردی آغاز شــود که هیچ هزینه ای 
ندارد، سهل است که تمام آن سود است. ناترازی در نیروی انسانی، در رسانه، در 
اینترنت، در حقوق و نحوه برخورد با زنان، موارد اصلی هستند که اگر در مسیر حل 

قرار بگیرند اعتماد مردم را بسیار بالا خواهند برد. 
در مرحله بعد می توان به ناترازی های اقتصادی و مهم تر از همه انرژی و آب 
و بودجه و ارز پرداخت. البته آن ها زمانبر و پرهزینه هســتند، ولی چاره ای نیست 
و باید حل شــوند، چون بســیار خطرناک هستند. البته سود آن برای جامعه خیلی 
زیادتر اســت، اگر حل نشــوند جامعه و اقتصاد را زمینگیر و مضمحل می کنند. 
کوشــش مــن این خواهد بود که این ناترازی ها را بــه مرور و تا حد ممکن و هر 
کدام را در یک یادداشــت شــرح بدهم، رفع این ناترازی ها باید برنامه اصلی هر 
 دولتی و با حمایت بدون قید و شــرط همــه اجزای حکومت و با همراهی مردم 

باشد.

ظریف چگونه بازگشت؟

پوردهقان نماینده مجلس:

روش های واگذاری خودرو شبیه به 
لاتاری است!

ناترازی میان حکومت و مردم را 
کاهش دهید!

 اینکه ما به سمت تغییر چرخش داریم، باید مبتنی 
بر نگاه کارشناسی باشد که مردم انتظار دارند. در 
ردیف اول وزرا، در ردیف دوم ســفرا، استانداران 
و معاونین وزرا جزو مدیران کلان کشــور هستند 
که باید براســاس شــعاری که آقای پزشــکیان 
داده مبتنی بر نگاه کارشناســی تعیین شــوند تا 
مردم حــس کنند تغییری صورت گرفته اســت. 
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